
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 8867 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 8867, 8905, 8906, 8907,

8908, 8909, 8910, 8911 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1371 έως 1485,

σελ. 8867 - 8898 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

8899 - 8904 
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 10 Μαρτίου 2023, σελ. 8905 
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων: 
i. µε θέµα: «Ο διαγωνισµός για τον µετασχηµατισµό των βι-

βλιοθηκών υποβαθµίζει τη λειτουργία της Εθνικής Βιβλιοθή-
κης», σελ. 8905 

ii. µε θέµα: «Για την καθυστέρηση πληρωµής στους νέους
που κάνουν µαθητεία σε ΕΠΑΛ και Δηµόσια ΙΕΚ», σελ. 8907 

iii. µε θέµα: «Ποινικοποίηση του συνταγµατικού δικαιώµα-
τος της απεργίας των εκπαιδευτικών», σελ. 8909 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8867 - 8911

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 8867, 8905, 8906, 8907, 

8908, 8909,8910, 8911

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 8905, 8906, 8907, 8908
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 8909, 8910
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 8907, 8908
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 8906, 8907, 8908, 8909, 

8910

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’

Πέµπτη 9 Μαρτίου 2023



Αθήνα, σήµερα στις 9 Μαρτίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 8-3-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΠΔ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης

8 Μαρτίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: ««Ζούµε Αρµονικά Μαζί - Σπάµε τη Σιωπή»: Ρυθµί-
σεις για την πρόληψη και αντιµετώπιση της βίας και του
εκφοβισµού στα σχολεία και άλλες διατάξεις») 

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’

Πέµπτη 9 Μαρτίου 2023



8868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8869



8870 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8871



8872 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8873



8874 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8875



8876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8877



8878 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8879



8880 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8881



8882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8883



8884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8885



8886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8887



8888 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8889



8890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8891



8892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8893



8894 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8895



8896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8897



8898 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8899

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



8900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8901



8902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΕ’ - 9 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 8903



8904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του σηµερινού δελτίου των
επικαίρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα
το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 10 Μαρτίου
2023.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 506/2-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λασιθίου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Εµµα-
νουήλ Θραψανιώτη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επιλε-
κτική απόρριψη παράτασης θητείας στο Γενικό Νοσοκοµείο Αγίου
Νικολάου (ΓΝΑΝ) και κλείσιµο της Οφθαλµολογικής Κλινικής». 

2. Η µε αριθµό 511/3-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Απαράδεκτη έλλειψη ακτινολόγων στο Παναρκαδικό Νο-
σοκοµείο Τρίπολης».

3. Η µε αριθµό 530/6-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Για τις κλειστές κλίνες µονάδας εντατικής θε-
ραπείας (ΜΕΘ) στο Γενικό Νοσοκοµείο (ΓΝ) Αθηνών «Ευαγγελι-
σµός»».

4. Η µε αριθµό 540/6-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Γυναίκες θύµατα της βιοµη-
χανίας αναίτιων καισαρικών». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής) 

1. Η µε αριθµό 535/6-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Σκάνδαλο ο διορισµός της νοµικής συµβούλου του
κ. Βορίδη ως «Υπερπεριφερειάρχη» Αιγαίου για τη διαχείριση του
Αιγαίου µε µηδενική έως ελάχιστη εµπειρία».

2. Η µε αριθµό 513/3-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ακύρωση διαγωνισµού από το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» για το νέο Νοσοκοµείο Κοµοτηνής».

3. Η µε αριθµό 532/6-3-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γαρυφαλ-
λιάς (Λιάνας) Κανέλλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Εγ-
κληµατική η έλλειψη δηµόσιων κέντρων αποκατάστασης».

4. Η µε αριθµό 536/6-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλεξάνδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Ανάστατη η Θεσσαλονίκη από την ακύρωση του διαγω-
νισµού για την κατασκευή του Παιδιατρικού Νοσοκοµείου».

5. Η µε αριθµό 525/6-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση αντιµετώπιση της υποστε-
λέχωσης και των προβληµάτων των µεταφορικών µέσων του ΕΚΑΒ
στη Βοιωτία».

6. Η µε αριθµό 538/6-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµη-
τρίου (Τάκη) Χαρίτου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τι πρω-
τοβουλίες θα λάβετε για να διασφαλιστεί η υλοποίηση της
σύµβασης του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος» µε το ελληνικό δη-
µόσιο για την κατασκευή και του νέου Νοσοκοµείου Κοµοτηνής;».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούµε αµέσως στη συζή-
τηση του σηµερινού δελτίου επικαίρων ερωτήσεων.

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Οικονοµικών και Κοι-
νωνικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως στο πλαίσιο του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου σήµερα, Πέµπτη 9 Μαρτίου 2023, θα
συζητηθούν τρεις επίκαιρες ερωτήσεις, οι οποίες θα απαντηθούν

από την Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων κ. Ζέττα Μακρή.
Ξεκινούµε µε την πρώτη µε αριθµό 507/2-3-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Αχαΐας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ο δια-
γωνισµός για τον µετασχηµατισµό των βιβλιοθηκών υποβαθµίζει
τη λειτουργία της Εθνικής Βιβλιοθήκης». 

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρω-
τολογία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υφυπουργέ, κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω ότι αυτή η επί-
καιρη ερώτηση είναι αφιερωµένη στη µνήµη του Φίλιππου Τσιµ-
πόγλου, Διευθυντή της Εθνικής Βιβλιοθήκης, που πραγµατικά
την έστησε στα πόδια της τη νέα εποχή και που ο αιφνίδιος θά-
νατός του µας γέµισε θλίψη.

Επίσης, κυρία Υφυπουργέ, η Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδας
κατέθεσε έργο για ένταξη στο Ταµείο Ανάκαµψης µε τίτλο: «Ψη-
φιακός Μετασχηµατισµός του Εθνικού Δικτύου Ελληνικών Βι-
βλιοθηκών» και µε αντικείµενα: Πρώτον, την υλοποίηση ενός
κεντρικού συστήµατος για την ανάπτυξη πλατφόρµας υπηρεσιών
βιβλιοθηκών που θα αποτελείται από ένα συνεργατικό βιβλιοθη-
κονοµικό σύστηµα και ένα σύστηµα διαδανεισµού για την Εθνική
Βιβλιοθήκη της Ελλάδας και τις σαράντα πέντε δηµόσιες βιβλιο-
θήκες που υπάγονται στο Υπουργείο Παιδείας. Δεύτερον, εγκα-
τάσταση τοπικών συστηµάτων και εξοπλισµού για τον
αυτοµατισµό του δανεισµού στις σαράντα πέντε δηµόσιες βι-
βλιοθήκες. Τρίτον, ανάπτυξη Εθνικής Ψηφιακής Βιβλιοθήκης. Τέ-
ταρτον, παραγωγή ψηφιακού περιεχοµένου. Πέµπτον, ψηφιακή
επιµέλεια, υποδοµή ψηφιακής διατήρησης και έκτον, παραγωγή
ακουστικών και ηλεκτρονικών βιβλίων για άτοµα µε αναπηρία.

Στις 4-11-2022 δηµοσιεύτηκε από το ΤΕΕ διακήρυξη µε τίτλο:
«Διεθνής ηλεκτρονικός ανοικτός διαγωνισµός για το έργο: «Ολο-
κληρωµένο ψηφιακό πληροφοριακό σύστηµα της Εθνικής Βιβλιο-
θήκης της Ελλάδας και δηµόσιων βιβλιοθηκών». 

Συγκρίνοντας τα δύο έργα αυτό που κατέθεσε η Εθνική Βιβλιο-
θήκη και εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση µε τη διακήρυξη
του ΤΕΕ σηµειώνουµε ότι αφαιρέθηκαν τρία έργα. Πρώτον, αφαι-
ρέθηκε το ιδιαίτερα σηµαντικό έκτο µέρος για τα άτοµα µε ανα-
πηρία, για τους ανθρώπους που έχουν προβλήµατα ακοής, που
έχουν προβλήµατα όρασης, τους τυφλούς ανθρώπους και µε κι-
νητικά προβλήµατα, µε κόστος 2 εκατοµµύρια ευρώ. Στη διακή-
ρυξη προστέθηκε το µη εγκεκριµένο από την Ευρωπαϊκή Ένωση
έργο, προϋπολογισµού 2,3 εκατοµµυρίων ευρώ επονοµαζόµενο
«Υποσύστηµα Ανάπτυξης Καινοτόµων Υπηρεσιών εντός Δηµό-
σιων Βιβλιοθηκών του Δικτύου», στο οποίο δεν γίνεται αναφορά
στο κόστος των επιµέρους κονδυλίων που δικαιολογούν αυτά τα
2,3 εκατοµµύρια, ενώ οι περισσότερες από τις προκηρυσσόµε-
νες υπηρεσίες προσφέρονται ήδη από τις βιβλιοθήκες της
χώρας, όπως τα γραφεία εξυπηρέτησης κοινού. Και το ακόµα
πιο τραγελαφικό είναι ότι το κόστος για τα τρία τέτοια γραφεία,
τα οποία ήδη υπάρχουν προϋπολογίζεται από την διακήρυξη στο
τεράστιο ποσό των 80 χιλιάδων ευρώ τον χρόνο ανά γραφείο,
ενώ ο µέσος συνολικός προϋπολογισµός µιας δηµόσιας βιβλιο-
θήκης της χώρας είναι κατά πολύ µικρότερος, δηλαδή 10 χιλιά-
δες ευρώ. Για τα γραφεία θα έχουµε 80 χιλιάδες ευρώ που
υπάρχουν. Προστέθηκε έργο 5, που δεν υπάρχει στο εγκεκρι-
µένο από την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε τίτλο: «Υποσύστηµα Busi-
ness Intelligence». Όµως οι σχετικές υπηρεσίες ήδη υπάρχουν
και λειτουργούν εντελώς δωρεάν από τα υπάρχοντα συστήµατα
των βιβλιοθηκών. Επίσης, περιλήφθηκε η ανάπτυξη Πύλης Εθνι-
κού Συνεργατικού Δικτύου και πάλι χωρίς έγκριση από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Προκρίθηκε ως φορέας υλοποίησης το Τεχνικό
Επιµελητήριο της Ελλάδας το οποίο είναι καλό, χρυσό, αλλά δεν
έχει καµµία γνώση και εµπειρία στο αντικείµενο και παρά την
προβλεπόµενη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή εγκεκριµένη πρό-
ταση όπου ρητώς προβλέπεται η συµµετοχή της Εθνικής Βιβλιο-
θήκης στην ανάπτυξη και εφαρµογή του έργου.

Ρωτάµε, κυρία Υπουργέ: Πρώτον, για ποιον λόγο αγνοήθηκε
εντελώς το έργο της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας. Υπήρξε
ενηµέρωση και έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να εγ-
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κριθεί ένα έργο έκδηλα διαφορετικό από αυτό που εγκρίθηκε
στην αρχή; Γιατί προσαρµόζεται το έργο στον υποψήφιο ανά-
δοχο;

Δεύτερον, τι να πούµε για την αφαίρεση του µέρους που
αφορά τα άτοµα µε αναπηρία, τυφλούς κ.λπ.. Αυτό συνάδει µε
την πολυδιαφηµισµένη εκστρατεία σας, πολιτική σας για τα για
τα άτοµα µε αναπηρία; Πώς είναι δυνατόν εν έτει 2023 να πετάτε
αυτό το έργο απ’ έξω;

Θέλω να πω ένα πράγµα για να το καταλάβουµε όλοι. Έχετε
πάρει έγκριση -είναι πάρα πολύ σηµαντικό- από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και είναι δυνατό να µένει απ’ έξω και να υποβαθµίζετε µε
αυτόν τον τρόπο την Εθνική Βιβλιοθήκη Ελλάδας και να προσαρ-
µόζετε και πάλι το έργο στις εταιρείες στις οποίες θέλετε να το
δώσετε;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτοβουλία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Προσυπογράφοντας, κυρία συνάδελφε, το σχόλιό σας για τον

εκλιπόντα, ξεκινώ απαντώντας στο πρώτο ερώτηµά σας, αν
υπήρξε ενηµέρωση και έγκριση της προκήρυξης από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή.

Όπως ξέρουν όλοι, ένας από τους στόχους του Υπουργείου
Παιδείας είναι να αναβαθµιστούν οι δηµόσιες βιβλιοθήκες και γι’
αυτό εξασφαλίζουµε και εθνικούς και ευρωπαϊκούς πόρους και
θέλουµε να βελτιώσουµε υποδοµές, παρεχόµενες υπηρεσίες
τόσο της Εθνικής Βιβλιοθήκης για την οποία µας ρωτάτε όσο και
τις υποδοµές όλων των δηµοσίων βιβλιοθηκών, να τις επιλη-
φθούµε και να τις βελτιώσουµε και να τις κάνουµε πιο σύγχρο-
νες.

Το υποέργο «Ψηφιακός µετασχηµατισµός του Εθνικού Δι-
κτύου των Ελληνικών Βιβλιοθηκών» εντάσσεται στην εγκεκριµένη
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή δράση και στρατηγική αριστείας,
καινοτοµίας και εκσυγχρονισµού των πανεπιστηµίων και εξυπη-
ρετεί ακριβώς αυτή την προσπάθεια που κάνει το Υπουργείο µας. 

Πράγµατι, εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και µετά
την έγκρισή του συµπληρώθηκε και εµπλουτίστηκε µε σύγχρονες
υπηρεσίες, για να αναβαθµίσει το σύνολο των βιβλιοθηκών που
θα ωφεληθούν, ώστε να παρέχουν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες
στους πολίτες. 

Θα θυµίσω ότι το άρθρο 4 του ν.4452/2017, που αφορά στη
ρύθµιση θεµάτων της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας, αναφέ-
ρει ότι η ΕΒΕ έχει την ευθύνη σε εθνικό επίπεδο του συντονισµού
των δραστηριοτήτων για την ηλεκτρονική πρόσβαση των ατόµων
µε αναπηρία στο περιεχόµενο των τεκµηρίων που δηµιουργούν-
ται ή δηµοσιεύονται στην Ελλάδα. Και ιδίως, η ΕΒΕ λειτουργεί
ενοποιηµένο εθνικό κατάλογο των προσβάσιµων βιβλίων από
ΑΜΕΑ που διαθέτουν οι βιβλιοθήκες της χώρας, ορίζει πρότυπα
και συντάσσει κατευθυντήριες οδηγίες, συνεργαζόµενη µε επι-
στηµονικούς, ερευνητικούς και άλλους σχετικούς φορείς για την
παραγωγή και διάθεση από τις βιβλιοθήκες της χώρας προσβά-
σιµων βιβλίων για ΑΜΕΑ. 

Άρα, κυρία συνάδελφε, δεν είναι στις αρµοδιότητες της Εθνι-
κής Βιβλιοθήκης της Ελλάδος η ανάπτυξη ακουστικών και ηλε-
κτρονικών βιβλίων, αλλά, όπως προκύπτει από τον νόµο τον
οποίον σας ανέφερα, συντονίζει και συµβουλεύει. 

Σε ό,τι αφορά τη µέριµνα για τους συµπολίτες µας µε τύ-
φλωση και άλλες αναπηρίες για την παραγωγή ακουστικών και
ηλεκτρονικών βιβλίων, πράγµατι αυτό συνάδει απολύτως µε την
κυβερνητική πολιτική που στηρίζει αυτά τα άτοµα και στο σχετικό
τεύχος της προκήρυξης προβλέπονται υπηρεσίες για την πα-
ροχή διευκολύνσεων σε ΑΜΕΑ και οι προδιαγραφές είναι σαφείς.
Πιο συγκεκριµένα, θα δηµιουργηθούν «έξυπνες» θυρίδες πληρο-
φόρησης και διανοµής βιβλίων, δηλαδή έντυπα ή e-books, και θα
ενσωµατώνουν µεταξύ των άλλων τη δυνατότητα πρόσβασης και
για άτοµα µε προβλήµατα κινητικότητας. Επίσης, θα υπάρχει δια-
δικτυακή πύλη εισόδου που θα εξασφαλίζει την προσβασιµότητα
σε άτοµα µε ειδικές ανάγκες και θα εξασφαλίζει µε αυτό τον
τρόπο την πρόσβαση και τη ευχρηστία µέσω της συµβατότητας
του κώδικα των ιστοσελίδων µε διεθνείς προδιαγραφές.

Άρα, λοιπόν, η ευαισθησία της Κυβέρνησης και του Υπουρ-
γείου µας αποδεικνύεται έµπρακτα. 

Κυρία συνάδελφε, συµπληρωµατικά θέλω να σας πω πως σε
σχέση µε τα ερωτήµατά σας ανάλογα ερωτήµατα είχαν υποβλη-
θεί από την Εθνική Αρχή Διαφάνειας και δώσαµε απαντήσεις για
το συγκεκριµένο έργο. Η ειδική υπηρεσία συντονισµού αποφά-
σισε να συσταθεί οµάδα διερεύνησης. Όρισε τριµελή επιτροπή
για να εξετάσει το θέµα µε τις ερωτήσεις που και εσείς θέτετε. 

Σε ό,τι αφορά τα οριστικά αποτελέσµατα ελέγχου, σας δια-
βάζω ακριβώς τι περιλαµβάνουν αυτά: «Με βάση τα αποτελέ-
σµατα της διενεργηθείσας εργασίας διερεύνησης, διαπιστώθηκε
µε εύλογη βεβαιότητα και σε ό,τι αφορά τα διαλαµβανόµενα
στην εξετασθείσα καταγγελία…» -επαναλαµβάνω ότι είναι αυτά
για τα οποία και εσείς ρωτάτε- «…η µη ύπαρξη παρατυπίας, υπό
την έννοια της παράβασης του Ενωσιακού ή Εθνικού Δικαίου, η
οποία προκύπτει από παράλειψη ή πράξη του ελεγχόµενου οικο-
νοµικού φορέα. Έτι περαιτέρω, δεν διαπιστώθηκαν ενδείξεις
απάτης από πράξεις ή παραλείψεις των εµπλεκόµενων φορέων
στην υλοποίηση και παρακολούθηση του αναφεροµένου στην
εξετασθείσα καταγγελία έργου». Άρα, λοιπόν, και η Εθνική Αρχή
Διαφάνειας που επελήφθη το σύννοµο διέγνωσε. 

Κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω στη δεύτερη ερώτηση στη δευ-
τερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστο-

πούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Μακρή, δεν

µου απαντήσατε στα ερωτήµατά µου καθόλου. 
Θέτω ένα και σηµαντικό ερώτηµα. Έχουµε τον σηµαντικότερο

φορέα σε αυτή τη χώρα, φορέα πολιτισµού, που είναι η Εθνική
Βιβλιοθήκη της Ελλάδας. Αυτή η Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδας
καταθέτει ένα σχέδιο το οποίο έχει εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Είναι ο καθ’ ύλην αρµόδιος φορέας για να µπορέσει να
εκτελέσει αυτό το έργο; Είναι µία ερώτηση πάρα πολύ σηµαν-
τική. 

Ξέρετε, κυρία Μακρή, πού έχουµε φτάσει σε αυτή τη χώρα;
Να µην αναλαµβάνουν οι αρµόδιοι φορείς τέτοια έργα, που
έχουν λεφτά, και µε τραγικά αποτελέσµατα πολλές φορές και να
µπαίνουν µέσα εργολαβίες, παραεργολαβίες. Να µην γίνεται
σύµφωνα µε το εγκεκριµένο έργο από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
να µπαίνουν άλλα θέµατα. Τα ξέρετε πάρα πολύ καλά. Γιατί
βγήκε η Εθνική Βιβλιοθήκη απ’ έξω;  

Μου λέτε τώρα ότι θα λάβουµε πρόνοια για τα ΑΜΕΑ κ.λπ.. Αυτό
που έχει καταθέσει η Εθνική Βιβλιοθήκη και έχει εγκριθεί από την
Ευρωπαϊκή Ένωση έχει κεφάλαιο ολόκληρο για το τι πρέπει να
γίνει για τα ηλεκτρονικά και λοιπά βιβλία για τους τυφλούς, για
τους ανθρώπους µε προβλήµατα ακοής, κινητικά προβλήµατα
κ.λπ.. Και τώρα µου λέτε ότι θα βάλουµε γιατί έχει ευαισθησία η
Κυβέρνηση; Δεν µας ενδιαφέρουν οι ευαισθησίες της. 

Έχετε από την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι εγκρίνεται το καινούργιο
σχέδιο που καταθέτετε; Θέλω να κατατεθεί εδώ. 

Δεύτερον, η Εθνική Βιβλιοθήκη έχει δώσει τη σύµφωνη γνώµη
της; Εδώ σε αυτό το δελτίο του ΤΕΕ στη διακήρυξη βλέπουµε
έργα τα οποία εξυπηρετούνται ήδη από τις βιβλιοθήκες της
χώρας δωρεάν. Αλλά µε τους ωραίους τίτλους, όπως «καινοτο-
µία» και «business intelligence» το βλέπει ο άλλος και σου λέει τι
είναι αυτό. 

Αφήνουµε τα ΑΜΕΑ απ’ έξω για να βάλουµε τι; Να βάλουµε,
κύριε Πρόεδρε, τρία γραφεία στην Ελλάδα, το οποίο κάθε γρα-
φείο θα έχει ετήσιο προϋπολογισµό 80.000 ευρώ για πράγµατα
που γίνονται δωρεάν, ενώ οι δηµόσιες βιβλιοθήκες έχουν ετήσιο
προϋπολογισµό 10.000 ευρώ. 

Βγάζετε έργα σύµφωνα µε αυτό που θέλει η κάθε εταιρεία που
θα το αναλάβει; Γιατί µαθαίνω ότι θα ανατεθεί και σε µία εταιρεία.
Για όνοµα του Θεού, για την Εθνική Βιβλιοθήκη µιλάµε, όπου και
το έργο της ψηφιακής αναβάθµισης θα µείνει στη βιβλιοθήκη και
αυτή θα µπορεί να το κάνει και δεν θα χρειάζονται λεφτά συνέ-
χεια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
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ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία συνάδελφε, να σας ενδιαφέρουν οι ευαισθησίες της Κυ-
βέρνησης γιατί και εµάς µας ενδιαφέρουν οι δικές σας ανησυ-
χίες. Διαφορετικά δεν λειτουργεί η δηµοκρατία. Έτσι
συνεννοούµαστε και έτσι συζητούµε. Ό,τι µαθαίνετε -καλώς κά-
νετε και ρωτάτε- µην το θεωρείτε, όµως, δεδοµένο. Οι απαντή-
σεις ενδεχοµένως να σας καλύψουν απολύτως. 

Σε ό,τι αφορά στο αν είχε εµπλακεί η Εθνική Βιβλιοθήκη της
Ελλάδας και αν είχε τη σύµφωνη γνώµη θα σας απαντήσω συγ-
κεκριµένα. Συνεργαστήκαµε για τον σχεδιασµό και την ωρίµανση
του έργου για να διαµορφωθεί η τελική πρόταση. Η τελική πρό-
ταση, που την καταθέσαµε, έλαβε έγκριση από την Ειδική Υπη-
ρεσία Συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης και έχει αποσταλεί
και στην ΕΒΕ για παρατηρήσεις. Δεν κατατέθηκε από την ΕΒΕ
καµµία παραίτηση ούτε καν αντίθετη άποψη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Υπάρχει έγγραφο;
Θα ήθελα να κατατεθεί ότι η ΕΒΕ συµφωνεί.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Αν µου το ζητούσατε, θα τα είχα φέρει. Δεν έχει καµµία αντίρ-
ρηση το Υπουργείο να σας τα δώσει αυτά. Αν είχατε ζητήσει και
κατάθεση έγγραφων, θα είχαν δοθεί και αυτά ήδη. 

Εγκρίθηκε η πρόταση αυτή από την Ειδική Υπηρεσία Συντονι-
σµού του Ταµείου Ανάκαµψης. Το έργο εντάχθηκε για χρηµατο-
δότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Δεν µε
παρακολουθείτε, αλλά φαντάζοµαι µετά θα κοιτάξετε τα Πρα-
κτικά και θα δείτε τι έχω πει. Σε συνέχεια της έγκρισης και της
ένταξης του έργου η αναθέτουσα αρχή, που είναι το ΤΕΕ, προ-
χώρησε σε υποβολή τεύχους διακήρυξης προς την Ειδική Υπη-
ρεσία Συντονισµού, έλαβε και γι’ αυτό από την υπηρεσία
σύµφωνη γνώµη. Το εγκεκριµένο τεύχος προκήρυξης διαγωνι-
σµού δηµοσιεύθηκε στην ηλεκτρονική πλατφόρµα η οποία υπάρ-
χει στο Υπουργείο Ανάπτυξης. Έµεινε ενεργό για διάστηµα
συνολικά σαράντα έξι ηµερών, δεν υποβλήθηκε καµµία προ-
σφυγή στο διάστηµα αυτό, καµµία καταγγελία, κανένα ένδικο
µέσο. 

Στο δεύτερο σκέλος του ερωτήµατός σας, αν κρίνεται σκόπιµο
να χρηµατοδοτεί το Ταµείο Ανάκαµψης έργα και δράσεις που
ήδη προσφέρονται από την ΕΒΕ, θα σας απαντήσω ευθέως και
φαντάζοµαι ότι είναι και η απάντησή µου αναµενόµενη. Πράγµατι
έχουν συµπεριληφθεί δράσεις οι οποίες ήδη προσφέρονται και
πρέπει οι υπηρεσίες αυτές να ανανεωθούν και να αναβαθµι-
στούν, να γίνουν πιο σύγχρονες. Δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί σε
αυτό το θέµα πρέπει να έχουµε αντιδικία. Υπάρχουν και δράσεις
οι οποίες δεν έχουν προσφερθεί από κανένα από τα έργα που
έχουν υλοποιηθεί µέχρι σήµερα. Αυτό είναι µία ολιστική παρέµ-
βαση. Αναβαθµίζεται η ΕΒΕ, οι δηµόσιες βιβλιοθήκες. Γνώµονας
είναι πάντοτε το εθνικό και το δηµόσιο συµφέρον. Είναι µία ιστο-
ρική ευκαιρία µε τα χρήµατα αυτά να πραγµατώσουν τον ρόλο
τους οι δηµόσιες βιβλιοθήκες, να διαµορφώσουν καινοτόµες
δράσεις.

Θέλω να πω, και µε αυτό θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι ως
Υπουργείο είµαστε από τα πρώτα Υπουργεία που αξιοποίησαν
πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για έργα.
Έχουµε ήδη δεσµεύσει κονδύλια 1,3 δισεκατοµµύριο ευρώ, αξιο-
ποιώντας όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Εξασφαλίσαµε
πάνω από 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ από το ΕΣΠΑ 2021 - 2027
και διπλασιάσαµε την απορροφητικότητα. Όλα αυτά, φαντάζο-
µαι, ότι είναι προς όφελος των φοιτητών, των µαθητών, των
σπουδαστών, της εκπαιδευτικής κοινότητας, σύννοµα, µε διαφά-
νεια και µε απόλυτη διαύγεια και επίγνωση της σηµαντικής απο-
στολής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Να µείνει στα Πρα-

κτικά ότι υποβαθµίζεται η ΕΒΕ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, ευχαρι-

στούµε την κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 531/6-3-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας του κ. Ιωάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Για την καθυ-

στέρηση πληρωµής στους νέους που κάνουν µαθητεία σε ΕΠΑΛ
και δηµόσια ΙΕΚ». 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ας ξεκινήσω µε τα πολυδιαφηµισµένα αυτά προγράµµατα µα-

θητείας, για τα οποία και οι µαθητές και οι σπουδαστές, από διά-
φορες ειδικότητες, αλλά και οι καθηγητές τους, δίνουν κυριο-
λεκτικά έναν αγώνα προκειµένου να τα ολοκληρώσουν. 

Βλέπετε, κυρία Υπουργέ, µόνοι τους ψάχνουν όλοι αυτοί να
βρουν µαθητεία στην ειδικότητά τους ο καθένας. Συχνά, µάλιστα,
την κάνουν και σε άσχετα αντικείµενα από αυτά που θα ήθελαν.
Και το χειρότερο, σαν να µην έφταναν όλα αυτά, στο τέλος δεν
πληρώνονται για τη µαθητεία, η οποία βεβαίως, είναι προσφορά
εργασίας, µην το ξεχνάµε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα για τα
παιδιά αυτά. Γι’ αυτό και κινητοποιούνται, αγωνίζονται και µε το
δίκιο τους και εδώ στην Αθήνα, στην Αττική και στη Θεσσαλονίκη
και στην Κρήτη. 

Θέλω να θυµίσω εδώ ότι το πρόγραµµα της µαθητείας που
εξελίσσεται φέτος ξεκίνησε µε σηµαντική καθυστέρηση στα
µέσα του Νοέµβρη του 2022 και από τότε, από τον Νοέµβριο του
2022 και παρά το ότι έχουν περάσει τρεις, τέσσερις µήνες, όλοι
αυτοί οι σπουδαστές και οι συµµαθητές ή έχουν πληρωθεί µόνο
έναν µήνα από τα δεδουλευµένα της εργασίας-µαθητείας τους
ή δεν έχουν πάρει τίποτα, ενώ δεν έχουν καταβληθεί οι ασφαλι-
στικές τους εισφορές. Δεν υπάρχει χειρότερο πράγµα για έναν
άνθρωπο από το να δουλεύει τζάµπα. Το καταλαβαίνετε. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρετε ως Κυβέρνηση για
δύο ζητήµατα: Πρώτον, ως προς τα δεδουλευµένα, ζητάµε να
καταβληθούν άµεσα, το συντοµότερο δυνατόν και στους σπου-
δαστές αλλά και στους καθηγητές, να επιλυθούν επιτέλους όλα
αυτά τα προβλήµατα τα οποία κάθε χρόνο ανακύπτουν σε σχέση
µε τις πληρωµές αυτών των σπουδαστών και να πληρώνονται κα-
νονικά, όπως πρέπει να πληρώνονται όλοι οι εργαζόµενοι κάθε
µήνα. 

Και βεβαίως συµπληρωµατικό αίτηµα ως προς αυτό, είναι να
αυξηθεί και η αµοιβή τους από το 75% στο 100% του κατώτατου
µισθού, ο οποίος δεν είναι δα και κανένας πανύψηλος µισθός. Ο
κατώτατος µισθός εξακολουθεί να παραµένει χαµηλότερος
ακόµη και από αυτόν που υπήρχε το 2009. Γι’ αυτόν µιλάµε. 

Και δεύτερον, ζητάµε να αναβαθµιστεί ο τρόπος µε τον οποίο
γίνεται η µαθητεία, να οργανώνεται µε την ευθύνη του δικού σας
Υπουργείου, του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, να µη
γίνεται σε άσχετους χώρους, έτσι ώστε όλοι αυτοί οι µαθητές και
οι σπουδαστές να µαθητεύουν, να µαθαίνουν αυτό που επέλεξαν,
αυτό που αγαπούν και, βεβαίως, αυτό να συνδέεται και µε την
επαγγελµατική τους προοπτική. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ξεκινήσω διορθώνοντας κάτι το οποίο δεν είναι

ακριβές και το αναφέρετε στην ερώτηση, ότι προγράµµατα µα-
θητείας και συνακόλουθα δεν πραγµατοποιούνται στα δηµόσια
ινστιτούτα επαγγελµατικής κατάρτισης. Στα δηµόσια ινστιτούτα
επαγγελµατικής κατάρτισης οι καταρτιζόµενοι κάνουν µόνον
πρακτική άσκηση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ίσως δεν είναι σωστά διατυπωµένο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Όχι, απλώς το διορθώνω για λόγους ακρίβειας. Θα απαντήσω
στα ερωτήµατά σας. Δεν θα το αποφύγω µε αυτό το λάθος που
υπάρχει. 

Το διευκρινίζω, λοιπόν. Κάνουν µόνο πρακτική άσκηση -ορίζε-
ται, άλλωστε, στον οδηγό κατάρτισης για κάθε ειδικότητα- και τα
θέµατα αυτής της πρακτικής εξάσκησης ορίζονται µε κοινή
υπουργική απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινω-
νικών Υποθέσεων και Υγείας. Ο τίτλος είναι: «Πρακτική άσκηση
σπουδαστών ΙΕΚ, αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων». Σύµφωνα µε όσα ορίζει η απόφαση αυτή, εκείνος
που πρακτικά ασκείται, λαµβάνει αποζηµίωση ίση µε το 80% του
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νόµιµα νοµοθετηµένου κατώτατου ορίου του ηµεροµισθίου του
ανειδίκευτου εργάτη. 

Είναι περιττό να θυµίσω, βέβαια, ότι ο κατώτατος µισθός έχει
αυξηθεί. Φαντάζοµαι το ξέρετε καλύτερα από εµένα. 

Η αποζηµίωση σε αυτούς καταβάλλεται από τον φορέα υλο-
ποίησης. Ο φορέας υλοποίησης είναι το Ίδρυµα Νεολαίας και
Διά Βίου Μάθησης. Καταβάλλεται σε εκείνον που ασκείται πρα-
κτικά, µετά την περάτωση, µετά την ολοκλήρωση της πρακτικής
του άσκησης. Έχει την αρµοδιότητα, όπως σας είπα, το ΙΝΕΔΙ-
ΒΙΜ για την καταβολή -και µόνο ως προς αυτό- της σχετικής επι-
δότησης των πρακτικά ασκούµενων στα ινστιτούτα
επαγγελµατικής κατάρτισης.

Περνάµε τώρα στη µαθητεία των επαγγελµατικών λυκείων.
Αυτή υλοποιείται από την επιτελική δοµή ΕΣΠΑ του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων. 

Οι µαθητευόµενοι, λοιπόν, των ΕΠΑΛ παίρνουν αµοιβή που
ανέρχεται στο 95% του νόµιµου νοµοθετηµένου κατώτατου
ορίου του ηµεροµισθίου του ανειδίκευτου εργάτη. Υπάρχει κοινή
υπουργική απόφαση, η οποία τα εξειδικεύει. Να µην κουράζω µε
λεπτοµέρειες. Πριν ήταν 75%. Τώρα ισχύει ο καινούργιος νόµος
που παίρνουν το 95%, που νοµίζω είναι πολύ κοντά στο 100%
που ζητείται από τη δική σας ερώτηση. 

Η αµοιβή αυτή συγχρηµατοδοτείται από πόρους του επιχειρη-
σιακού προγράµµατος «Ανάπτυξη Ανθρώπινου Δυναµικού, Εκ-
παίδευση και Διά Βίου Μάθηση» και από το ελληνικό δηµόσιο,
καταβάλλεται ως επιδότηση από την επιτελική δοµή ΕΣΠΑ του
Υπουργείο Παιδείας και Θρησκευµάτων στους µαθητευόµενους. 

Στο πλαίσιο αυτής της πράξης εφαρµόζεται το δυικό σύστηµα
εκπαίδευσης, δηλαδή εναλλαγή της µάθησης µία φορά την εβδο-
µάδα στην τάξη, τέσσερις φορές την εβδοµάδα στον εργοδότη
στον χώρο εργασίας. 

Από τι εξαρτάται η καταβολή της επιδότησης, γιατί είναι αυτό
που σας απασχολεί και, βεβαίως, και εµάς µας ενδιαφέρει πάρα
πολύ. Πρέπει να αποσταλούν τα παρουσιολόγια και τα ηµερολό-
για µάθησης των µαθητευοµένων από τον εργοδότη στα ΕΠΑΛ.
Εν συνεχεία, το ΕΠΑΛ πρέπει να τα ελέγξει για την πλήρη και
ορθή συµπλήρωση, να γίνει η καταχώρηση των παρουσιολογίων
των µαθητευοµένων στον χώρο εργασίας και στην τάξη µαθη-
τείας στο πληροφοριακό σύστηµα µαθητείας από τα ΕΠΑΛ, να
οριστικοποιηθούν οι καταστάσεις, να καταβληθούν οι ασφαλιστι-
κές εισφορές των µαθητευοµένων από τους εργοδότες, να δια-
σταυρωθούν τα στοιχεία των ασφαλιστικών εισφορών από τα
ΕΠΑΛ, σύµφωνα µε τον ατοµικό λογαριασµό ασφαλισµένων του
e-ΕΦΚΑ, που πρέπει οι µαθητευόµενοι να προσχωρήσουν στα
ΕΠΑΛ, και για όλα αυτά γίνονται έλεγχοι από την επιτελική δοµή
για να υπάρχει σωστή υλοποίηση και η πλήρης καταβολή. 

Θα σας πω και στη δευτερολογία περισσότερες λεπτοµέρειες.
Σας είπα σε αδρές γραµµές για να µη µε κατηγορήσετε ότι δεν
απαντώ στα ερωτήµατα, αλλά θα τα εξειδικεύσω µε λεπτοµέ-
ρειες στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Δελή, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Θα περιµένουµε, λοιπόν, µε ενδιαφέρον και

τη δευτερολογία σας, κυρία Υπουργέ. 
Φυσικά και υπάρχει διάκριση ανάµεσα στη µαθητεία και την

πρακτική άσκηση, όχι ουσιαστική βέβαια, γιατί και οι δύο είναι
προσφορά έργου και, αν θέλετε, κυρία Υπουργέ, -το ξέρετε φαν-
τάζοµαι και εσείς- ιδιαίτερα οι µαθητές των ΕΠΑΛ επιλέγουν το
τέταρτο µεταλυκειακό έτος µαθητείας, ακριβώς, επειδή είχαν µε-
γαλύτερες προσδοκίες πληρωµής από την εργασία τους. Γι’
αυτό και δεν πήγαιναν στην πρακτική, η οποία πρακτική έχει πα-
λιές αµαρτίες. Είναι απλήρωτα τα παιδιά για µήνες και µερικά,
µάλιστα, για χρόνια. Από αυτό θα ξεκινήσω. 

Η κατάσταση στην πρακτική, που αφορά, βεβαίως, τα ΙΕΚ,
είναι πολύ πολύ χειρότερη. Δεν έχουν -δεν ξέρω αν το γνωρίζετε
εκεί στο Υπουργείο αλλά οφείλετε να το γνωρίζετε- ακόµα εξο-
φληθεί όλοι οι περσινοί µαθητευόµενοι που έκαναν πρακτική
άσκηση. Μιλάω για τους περσινούς, όχι για τους φετινούς. 

Μπορώ να σας δώσω παραδείγµατα. Από το ΙΕΚ της Νίκαιας
στην ειδικότητα του βοηθού νοσηλευτή υπάρχουν σπουδαστές

που ολοκλήρωσαν την πρακτική τους τον Μάιο του 2022, πριν
από ένα χρόνο δηλαδή κοντά, και ακόµη δεν έχουν πληρωθεί τα
παιδιά αυτά. Και αυτά τα παιδιά, όπως ξέρετε, δεν είναι γόνοι
πλούσιων και εύπορων οικογενειών, είναι παιδιά λαϊκών οικογε-
νειών. Στο ΙΕΚ Γλυφάδας στην ειδικότητα της αισθητικής έχουν
ολοκληρώσει την πρακτική τους τον περασµένο Ιούλη και ακόµη
να πληρωθούν. 

Είναι πάρα πολλά τα προβλήµατα. Ένα τηλεφώνηµα να κάνετε
σε όλα τα δηµόσια ΙΕΚ θα σας τα πουν.

Να περάσουµε τώρα στη µαθητεία, όπου, πραγµατικά, ήρθε
τότε -θυµόµαστε ότι ήταν και η προηγούµενη κυβέρνηση εδώ-
µε πολλά πολλά ταρατατζούµ λέγοντας ότι η µαθητεία είναι ευ-
καιρία και θα µαθαίνετε και θα πληρώνεστε. Είχε γίνει µια ολό-
κληρη καµπάνια τότε ακόµη και στο µετρό και τελικά δεν ισχύουν
όλα αυτά, γιατί και αυτή έχει προβλήµατα στην πληρωµή. Αφή-
στε που και η επιλογή του χώρου στον οποίο θα γίνει µαθητεία,
είναι αποκλειστική ευθύνη του µαθητή, του σπουδαστή και του
καθηγητή του. 

Εµείς τι λέµε; Εµείς λέµε το Υπουργείο Παιδείας κεντρικά να
αναλάβει να συντονίσει όλο αυτό µε τις ειδικότητες που υπάρ-
χουν, µε την προσφορά των θέσεων µαθητείας και όχι να αφή-
νετε τον κόσµο να τρέχει από εδώ και από εκεί να ψάχνει και στο
τέλος, βεβαίως, και για όσο διάστηµα αυτά τα παιδιά προσφέ-
ρουν την εργασία τους µε την επίβλεψη του καθηγητή τους -γιατί
αυτό είναι και το νόηµα της µαθητείας- να µένουν και απλήρωτα.

Θα περιµένουµε µια απάντηση ως προς αυτό. Σε επικοινωνία
που είχαµε µε τα παιδιά από τα ΙΕΚ µας είπαν ότι τους ενηµέρω-
σαν από το ΙΝΕΔΙΒΙΜ ότι λήγει το πρόγραµµα από το οποίο πλη-
ρώνεται η πρακτική άσκηση και από εδώ και πέρα, από τον
Μάρτιο, θα υπάρξει πρόβληµα πληρωµής ακόµα µεγαλύτερο. Θα
δώσετε παράταση;

Είναι αρκετά ζητήµατα ανοιχτά, αρκετά ζητήµατα που ταλαι-
πωρούν αυτά τα παιδιά και σε κάθε περίπτωση το βασικό τους
αίτηµα είναι ό,τι έχουν δουλέψει µέχρι τα τώρα να το πληρωθούν
άµεσα, το συντοµότερο δυνατό. Γι’ αυτό περιµένουµε -πραγµα-
τικά δεν περιµένουµε µονάχα εµείς, κυρίως αυτά τα παιδιά- να
ακούσουµε κάτι από εσάς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Την ενηµέρωση αυτή δεν την έχουµε εµείς από τις υπηρεσίες

µε τις οποίες συνεργαζόµαστε. Δεν σηµαίνει, όµως, ότι όλα αυτά
που καταθέτετε σήµερα, ενδεχοµένως και άλλα που έχετε υπ’
όψιν, δεν θα τα ελέγξουµε και δεν θα επανέλθουµε. 

Όµως, εκείνο το οποίο έχω να πω είναι ότι κακώς απαξιώνετε
τον θεσµό της µαθητείας και κακώς περιορίζετε το ενδιαφέρον,
που λέτε ότι ανακοινώθηκε ποµπωδώς και στην πράξη…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν τον απαξιώνω. Ίσα ίσα, θέλουµε να
αναβαθµιστεί.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ούτε ποµπωδώς ανακοινώθηκε ούτε υπήρχε αναντιστοιχία µε-
ταξύ όσων είπαµε και όσων υλοποιούµε. Σηµαντικός είναι ο θε-
σµός.

Και θέλω να σας πω, κύριε συνάδελφε, πως αναµφίβολα πρέ-
πει τα παιδιά αυτά να πληρώνονται, παρέχουν εργασία. Είναι
υποχρέωσή µας να τα πληρώνουµε όσο γίνεται πιο έγκαιρα και
εκείνα είναι δικαίωµα τους να το ζητούν, αλλά µην περιορίζετε
το ενδιαφέρον σε αυτό. Τα παιδιά θέλουν και να εκπαιδευτούν,
ώστε να είναι ανταγωνιστικά και να βρίσκουν εργασία µετά. Μην
το περιορίζουµε µόνο στο οικονοµικό γιατί δεν το περιορίζουν οι
ίδιοι οι µαθητευόµενοι. 

Θα σας πω γιατί καθυστερούν στα µεταλυκειακά των ΕΠΑΛ οι
αµοιβές των µαθητευόµενων γιατί είναι µια πραγµατικότητα. Ο
λόγος είναι ότι κυρίως δεν καταβάλλονται ασφαλιστικές εισφο-
ρές από τους εργοδότες. Θα σας προλάβω λέγοντας ότι έχουν
κι αυτοί τις ίδιες κυρώσεις, όπως έχουν όλοι οι εργοδότες όταν
δεν κάνουν έγκαιρα, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι η καθυστέρηση
είναι κάτι το οποίο δηµιουργεί ένα θέµα σε όλους µας και κυρίως
στα παιδιά. 
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Τι µε έχει διαβεβαιώσει εν όψει και της ερώτησής σας, για να
σας το µεταφέρω εδώ και να σας ενηµερώσω, η επιτελική δοµή
ΕΣΠΑ του Υπουργείου. Έχουν ήδη καταβληθεί στους µαθητευό-
µενους -µιλάµε για τη µαθητεία στα ΕΠΑΛ- οι αµοιβές µέχρι και
τον µήνα Δεκέµβριο του έτους 2022 και τώρα έχουν ξεκινήσει οι
διαδικασίες για την καταβολή των αµοιβών για τον µήνα Ιανουά-
ριο του 2023.

Υπάρχει µια δίµηνη καθυστέρηση πάντοτε, κύριε συνάδελφε,
σε αυτά γιατί το Πρόγραµµα των Δηµοσίων Επενδύσεων ανοίγει
στην αρχή κάθε έτους -περίπου τον Μάρτιο- και από αυτό συγ-
χρηµατοδοτείται το συγκεκριµένο πρόγραµµα. Άρα υπάρχει
αυτή η καθυστέρηση, η οποία µπορεί να είναι δικαιολογηµένη,
αλλά θα συµφωνήσω µαζί σας ότι είναι ενοχλητική για εκείνους
οι οποίοι ωφελούνται από αυτή.

Επίσης, έχει ληφθεί απόφαση από τον προϊστάµενο της επιτε-
λικής δοµής ΕΣΠΑ του Υπουργείου µας και έχει ήδη συγκροτηθεί
άµισθη οµάδα εργασίας µε στελέχη της επιτελικής δοµής για να
υποστηρίξει τις εργασίες ελέγχου και εκκαθάρισης των δαπανών
της πράξης, δηλαδή για να γίνει πιο γρήγορη και πιο σωστά η
καταβολή των αµοιβών στους µαθητευόµενους. 

Σε σχέση µε τις αµοιβές των εποπτών εκπαιδευτικών, για το
οποίο επίσης µε ρωτάτε, πράγµατι δικαιούνται αµοιβή για την
εποπτεία της µαθητείας που κάνουν στον χώρο της εργασίας και
υπάρχει ένα συνολικό ποσό που διατίθεται στις αµοιβές των επο-
πτών εκπαιδευτικών ως εξής: Καταχωρίζονται, οριστικοποιούνται
οι καταστάσεις των εποπτών από τον διευθυντή του ΕΠΑΛ. Πλη-
ρώνονται από την επιτελική δοµή ΕΣΠΑ σε συνεργασία µε τον
«Διόφαντο». Υπάρχει σύγχρονος τρόπος, ένα πληροφοριακό σύ-
στηµα µαθητείας. Έχουν δοθεί οι σχετικές εντολές πληρωµής
από τα ΕΠΑΛ. Οι αµοιβές θα καταβληθούν από τον Νοέµβριο του
2022 που ξεκίνησε το έργο µέχρι τα µέσα Μαρτίου 2023 αναδρο-
µικά. 

Τώρα, πώς οργανώνεται το σύστηµα µαθητείας; Γιατί λέτε ότι
πηγαίνουν σε εργοδότες τους οποίους δεν επιλέγουν και σε χώ-
ρους οι οποίοι δεν είναι κατάλληλοι. Προβλέπεται από τον νόµο
και υποστηρίζεται ηλεκτρονικά µια διαδικτυακή εφαρµογή. Διδά-
σκονται µία ηµέρα και επτά ώρες την εβδοµάδα στο σχολείο,
τέσσερις ηµέρες επί οκτώ ηµέρες στον εργασιακό χώρο. Τα προ-
γράµµατα σπουδών έχουν συνταχθεί και έχουν εγκριθεί από το
ΙΕΠ και οι υποψήφιοι πηγαίνουν είτε σε θέση µαθητείας που επι-
λέγουν από το πληροφοριακό σύστηµα κατά δήλωση των εργο-
δοτών, είτε και σε προσωπική θέση, εάν έχουν τη διαβεβαίωση
του εργοδότη ότι θα τους πάρει, δηλαδή σε µια θέση που έχει
δηµιουργηθεί ad hoc. Μπορούν να καταχωρήσουν µόνο µία αί-
τηση συµµετοχής. 

Υπάρχουν και κοινές υπουργικές αποφάσεις που κανονίζουν
λεπτοµέρειες για τις υποχρεώσεις του εργοδότη -να έχει κατάλ-
ληλες εγκαταστάσεις για την εκπαίδευση, για την ειδικότητα, να
έχει τα µέσα, τον εξοπλισµό, να τηρούνται όροι υγιεινής και
ασφάλειας, καθώς και ο ανώτατος αριθµός των εργαζοµένων-
και µπορεί, αν αυτά δεν τηρούνται ή ο µαθητευόµενος δεν είναι
ευχαριστηµένος, να αλλάξει εργοδότη µέχρι και δύο φορές, ανα-
φέροντας τον λόγο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 517/5-3-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων µε θέµα: «Ποινικοποίηση του συν-
ταγµατικού δικαιώµατος της απεργίας των εκπαιδευτικών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων κ. Ζέττα Μακρή. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, στο 4ο ΓΕΛ Γαλατσίου τρεις εκπαιδευτικοί

συµµετείχαν στο συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµά τους
στην απεργία, σε µια απεργία που δεν είχε καν κριθεί παράνοµη
από κανένα δικαστήριο. Επέλεξε όµως να την κρίνει παράνοµη
ο διευθυντής Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης Α’ Αθηνών, κοµµα-
τικά διορισµένος από την Κυβέρνησή σας. Την έκρινε παράνοµη

σαν να ήταν δικαστήριο, σαν να ήταν συνταγµατικό δικαστήριο.
Δεν µας εκπλήσσει. Είναι ο ίδιος, όπως διαβάζουµε στις ανακοι-
νώσεις, που κάλεσε την Αστυνοµία όταν µέλη της ΕΛΜΕ θέλησαν
να τον συναντήσουν, που επέβαλε υποχρεωτικές υπερωρίες, που
απαίτησε υπεύθυνες δηλώσεις για τη νόµιµη άσκηση του δικαιώ-
µατος στην απεργία, στη στάση εργασίας και στην αποχή, που
τιµώρησε µε στέρηση ηµεροµισθίων εκπαιδευτικό που κοινοποί-
ησε τα κενά στο σχολείο του. 

Η εκπαιδευτική κοινότητα έχει, σύσσωµη, καταγγείλει αυτές
τις πρακτικές, ενώ αντίστοιχη καταγγελία έχει κάνει και η ΑΔΕΔΥ.
Έχετε δύο επιλογές, κυρία Υπουργέ: Ή να τον αποτάξετε λέγον-
τας ότι ήταν συνταγµατική εκτροπή, που δεν συντάσσεστε µε τέ-
τοιες πρακτικές εσείς, ή αυτό που θα κάνετε βέβαια, να τον
προστατεύσετε. Γιατί τι έκανε άλλωστε; Αυτά που κάνει και η κ.
Κεραµέως, να µηνύει τους εκπαιδευτικούς µε πελάτες, σαν να
ήταν ακόµα δικηγόρος. Αλλά ποιοι είναι οι πελάτες της; Δεν είναι
οι γονείς, δεν είναι τα παιδιά, δεν είναι οι εκπαιδευτικοί. Ποιοι
είναι οι πελάτες σας σε αυτόν τον ορυµαγδό µηνύσεων που κά-
νετε; Από συνταγµατική εκτροπή σε συνταγµατική εκτροπή! 

Σας καλούµε να διώξετε τον διευθυντή δευτεροβάθµιας και να
σταµατήσετε την ΕΔΕ στην οποία έχει στείλει τους εργαζόµε-
νους που ασκούν το συνταγµατικό τους δικαίωµα στην απεργία,
σε µια απεργία που ούτε καν κρίθηκε παράνοµη, κυρία Υπουργέ.
Δεν µπορεί ένα κοµµατικό σας στέλεχος να αποφασίζει ποια
απεργία είναι νόµιµη και ποια είναι παράνοµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς µία επιλογή έχει το Υπουργείο: Να εφαρµόσει τον
νόµο. Δεν έχει άλλη επιλογή. Δεν καταλαβαίνω ποια θα ήταν η
δεύτερη επιλογή. Και να πω και κάτι άλλο. Εγώ δεν ξέρω σε ποιον
αναφέρεστε και τι κοµµατική ιδιότητα έχει, όπως δεν ξέρω και τι
κοµµατική ιδιότητα έχουν οι εκπαιδευτικοί για τους οποίους µας
ρωτάτε. Δεν είναι κάτι το οποίο µας απασχολεί. Εσάς γιατί σας
απασχολεί και το προτάσσετε στην ερώτηση; Εγώ ποτέ δεν κά-
θισα, όταν µε ρωτάτε εσείς ή οιοσδήποτε άλλος συνάδελφος, να
ελέγξω αν αυτοί για τους οποίους απευθύνετε ερώτηµα στο
Υπουργείο είναι κοµµατικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας ή όχι.
Δεν µας ενδιαφέρει εµάς αυτό. Μου κάνει εντύπωση που σας εν-
διαφέρει εσάς και που θεωρείτε ότι πρέπει να το πείτε και δηµό-
σια.

Και επειδή µία επιλογή έχουµε, να εφαρµόζουµε τον νόµο και
όταν είµαστε στη Βουλή µία επιλογή, να απαντούµε στις ερωτή-
σεις που γίνονται και όχι επί γενικών τοποθετήσεων, εγώ θα
απαντήσω στην ερώτησή σας γιατί σας σέβοµαι, σέβοµαι αυτό
που ρωτάτε και δεν θεωρώ ότι πρέπει να το παρακάµψω απαν-
τώντας σε γενικότητες. 

Υπάρχουν και είναι γνωστό ότι έχουν τοποθετηθεί εκπαιδευτι-
κοί ως παιδαγωγικοί σύµβουλοι και µέντορες και ως ενδοσχολι-
κοί συντονιστές. Αυτό για εµάς είναι µια εµβληµατική καινοτοµία,
είναι ένας θεσµός, είναι όργανα συντονισµού, βελτίωσης της εκ-
παίδευσης, προαγωγής του επιπέδου των σχολικών µονάδων και
πράγµατι αγκαλιάστηκε από τους εκπαιδευτικούς. Πώς τοποθε-
τούνται αυτοί; Για έναν σχολικό χρόνο από τον διευθυντή ή τον
προϊστάµενο της σχολικής µονάδας -επαναλαµβάνω ότι απαντώ
όχι σε αυτά που είπατε, γιατί αυτοί που µας ακούν δεν ξέρουν
ότι είναι γραπτή η ερώτηση, απαντώ σε αυτά που µε ρωτάτε γρα-
πτώς, όχι στην τοποθέτησή σας- και ασκούν τα καθήκοντά τους
εκτός του διδακτικού ωραρίου, αλλά εντός του εργασιακού ωρα-
ρίου τους. Όπως σας είπα και πριν, αυτοί είναι εµβληµατικοί θε-
σµοί και ήταν πάρα πολύ λίγοι εκείνοι οι εκπαιδευτικοί που
αρνήθηκαν να αναλάβουν αυτόν τον ρόλο. 

Οι συνδικαλιστικές ηγεσίες βεβαίως κήρυξαν απεργία διαρ-
κείας γι’ αυτούς τους θεσµούς. Θα σας θυµίσω -το ξέρετε πολύ
καλά- ότι το ίδιο έκαναν και για την αξιολόγηση της σχολικής µο-
νάδας, για την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού συστήµατος, για
τις εξετάσεις στα πρότυπα σχολεία. Να πω παρενθετικά ότι σε
αυτή τη Βουλή υπάρχουν συνάδελφοι οι οποίοι κατήγγειλαν τα
πρότυπα σχολεία, αλλά τα παιδιά τους σε αυτά τα σχολεία φοι-
τούν.
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Θα απαντήσω και στην ερώτηση αν υπάρχει δικαίωµα στην
απεργία προστατευόµενο. Βεβαίως. Προστατεύεται και από το
Σύνταγµα και από τους νόµους. Υπάρχει όµως και η δικαιοσύνη,
η οποία κρίνει. Γιατί το δικαίωµα της απεργίας δεν ασκείται από
οιονδήποτε, όποτε θέλει, χωρίς να τηρούνται οι συνταγµατικές,
οι νόµιµες προϋποθέσεις. Τα δικαστήρια, λοιπόν, και όχι ο διευ-
θυντής που είναι κοµµατικό στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας
όπως λέτε -εγώ σας βεβαιώ ότι αγνοώ και το όνοµά του- αποφά-
σισαν ότι η απεργία είναι παράνοµη.

Στις 27 Σεπτεµβρίου του 2022 το Μονοµελές Πρωτοδικείο
Αθηνών εξέδωσε την απόφαση µε αριθµό 1025 και έκρινε πως η
απεργία-αποχή των δασκάλων και νηπιαγωγών από την εφαρ-
µογή των αποφάσεων για τον ενδοσχολικό συντονιστή και τον
παιδαγωγικό σύµβουλο-µέντορα που κήρυξε η ΔΟΕ είναι παρά-
νοµη. Τι έκανε η ΔΟΕ; Ζήτησε ως ανώτερο συνδικαλιστικό όρ-
γανο η ΑΔΕΔΥ να προκηρύξει η ίδια απεργία, η οποία επίσης
κρίθηκε παράνοµη και βγήκε στις 6-10-2022 η απόφαση µε
αριθµό 1066. Άρα, λοιπόν, δεν ήταν νόµιµη η απεργία.

Επειδή πήρα περισσότερο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, θα επα-
νέλθω για το αν είχαν δικαίωµα να κηρύξουν απεργία τα πρωτο-
βάθµια σωµατεία στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Υπουργέ, η απεργία που κρίθηκε παράνοµη δεν είναι η

συγκεκριµένη που συζητάµε. Η συγκεκριµένη απεργία κρίθηκε
παράνοµη µόνο -ας µην πούµε κοµµατικό στέλεχος- από τον µε
κοµµατικά σας κριτήρια διορισµένο διευθυντή δευτεροβάθµιας.
Γιατί µην µας πείτε εδώ ότι οι κυβερνήσεις τόσα χρόνια διορίζετε
µε ανεξάρτητα κριτήρια τους διευθυντές της δευτεροβάθµιας.
Δεν θα τους αλλάζατε τότε. Τους αλλάζετε κάθε φορά που γίνε-
στε κυβέρνηση για να βάζετε τους δικούς σας να εφαρµόζουν
τις πολιτικές σας. 

Οπότε αυτή η απεργία δεν κρίθηκε σε κανένα δικαστήριο πα-
ράνοµη και δεν είναι αλήθεια να το λέτε αυτό εδώ. Άλλη ήταν
αυτή που είχε κριθεί. Το αν κρίθηκε µια άλλη απεργία παράνοµη
δεν σηµαίνει ότι κάθε απεργία είναι παράνοµη. Το καταλαβαί-
νουµε, φαντάζοµαι, σε αυτή την Αίθουσα όλοι. Είναι κοινή λογική.
Η συγκεκριµένη απεργία δεν κρίθηκε ποτέ παράνοµη. Την έκρινε
παράνοµη αυτός που µε κοµµατικά κριτήρια διορίζετε, ο Διευ-
θυντής Δευτεροβάθµιας της Α’ Αθηνών και γι’ αυτό σας ζητάµε
να τον αποτάξετε.

Θέλω να σας θυµίσω ποιοι είναι αυτοί οι εκπαιδευτικοί που
διώκονται. Στο πρόσωπο των τριών εκπαιδευτικών διώκετε και
βάζετε στο στόχαστρο όλους αυτούς τους εκπαιδευτικούς, που
όχι µόνο σήκωσαν το βάρος της τηλεκπαίδευσης, όχι µόνο βρέ-
θηκαν τόσα χρόνια σαν αναπληρωτές από σχολείο σε σχολείο
σε όλη την περιφέρεια, να ταξιδεύουν µε τα µέσα µεταφοράς
που έχετε φτάσει σε σηµείο να είναι εντελώς επικίνδυνο, όπως
είδαµε µε τα τρένα στα Τέµπη, διώκετε τους ανθρώπους οι
οποίοι βάζουν πλάτη για να κρατιέται όρθιο το δηµόσιο σχολείο,
κυρία Υπουργέ. Αυτούς διώκετε. 

Τι είναι η απεργία; Είναι το δικαίωµά τους να διεκδικήσουν
έναν καλύτερο κόσµο. Για τους ίδιους το διεκδικούν; Για τα παι-
διά τους το διεκδικούν, για τα παιδιά που είναι στο σχολείο, τα
παιδιά που κοιτάζουν στα µάτια κάθε µέρα στην τάξη, γι’ αυτά
παλεύουν όλοι. 

Εσείς θέλετε να λεηλατείτε το σχολείο, την υγεία, τις µεταφο-
ρές και να µην διαµαρτύρεται κανείς, να µην έχουµε δικαίωµα
καν να βγούµε στον δρόµο. Αυτό θέλετε. Αν δεν το θέλετε, απο-
τάξτε αυτόν τον διευθυντή δευτεροβάθµιας, σταµατήστε αυτή
την ΕΔΕ, µην συγκαλύπτετε λέγοντας ότι είναι παράνοµη αυτή η
απεργία που δεν κρίθηκε σε κανένα δικαστήριο παράνοµη. 

Όµως τι να πείτε, όταν εσείς ως Κυβέρνηση και η πολιτική ηγε-
σία, η κ. Κεραµέως, συµπεριφέρεται ως δικηγόρος που κάνει µη-
νύσεις προς τους εργαζόµενους. Και πάλι θα το ρωτήσω. Οι
δικηγόροι έχουν πελάτες. Οι πελάτες της κ. Κεραµέως ποιοι
είναι; Δεν είναι οι εκπαιδευτικοί, δεν είναι τα παιδιά, δεν είναι γο-
νείς. Πείτε µας ποιοι είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θα ξεκινήσω από το τελευταίο. 

Η κ. Κεραµέως κι εγώ δεν συµπεριφερόµαστε ως δικηγόροι,
είµαστε δικηγόροι. Επιλέξαµε πολύ συνειδητά να ασχοληθούµε
µε την πολιτική και αφ’ ης στιγµής ασχοληθήκαµε δεν κάναµε
καµµιά πράξη δικηγορική ή δικαστική ή οιαδήποτε δραστηριό-
τητα σύµφωνη µε την επιστήµη που σπουδάσαµε. Με πλήρη συ-
νείδηση επιλέξαµε να αφοσιωθούµε στην πολιτική. Είµαι από το
2000 στην πολιτική. Ποτέ δεν πήγα στα δικαστήρια. Ποτέ δεν
έκανα καµµία πράξη που θα µου επέτρεπε το επάγγελµά µου. Το
ίδιο ισχύει και για την Υπουργό. 

Άρα, λοιπόν, δεν συµπεριφερόµαστε ως δικηγόροι, είµαστε δι-
κηγόροι και επιλέξαµε συνειδητά να µην ασκούµε το επάγγελµα.
Μην το ξαναπείτε αυτό.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Άλλοι συνάδελφοι σας Υπουργοί
το κάνουν.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Αφήστε τους άλλους συναδέλφους. Μιλούµε για εµάς. Για τους
άλλους συναδέλφους θα τα πείτε σε εκείνους. Εντάξει; 

Και δεύτερον, να σας πω και κάτι άλλο, για να µη νοµίζετε ότι
µιλάω µόνο αρνητικά για όσα µε ρωτάτε. Είναι η πρώτη φορά
που ακούω καλή κουβέντα από το στόµα σας για τους εκπαιδευ-
τικούς. Πάντοτε στις ερωτήσεις σας, τους απαξιώνετε, πρέπει να
φοβούνται την αξιολόγηση, πρέπει να φοβούνται την περισσό-
τερη δουλειά, πρέπει να φοβούνται τα καθήκοντα που έχουν και
δεν µπορούν να τα εκτελέσουν. Πρώτη φορά τους επαινείτε που
σήκωσαν το βάρος της τηλεκπαίδευσης, που πράγµατι παρέχουν
υπηρεσίες σε αποµακρυσµένες περιοχές σε βάρος των οικογε-
νειών τους και σε βάρος του προσωπικού τους χρόνου. Είναι η
πρώτη καλή κουβέντα που ακούω και απαντώ στις ερωτήσεις
σας τουλάχιστον µία φορά την εβδοµάδα. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σταµατήστε τη δίωξη τότε.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Συγγνώµη;
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σταµατήστε τη δίωξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε τώρα, µη γί-

νεται διάλογος, σας παρακαλώ!
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Έχετε δίκιο, κύριε Πρόεδρε. Σας ζητώ συγγνώµη!
Και θέλω να σας πω, επίσης, πως εµείς τη νοµιµότητα θα την

εφαρµόσουµε απολύτως. 
Θα πω κι αυτό και θα επανέλθω στην ερώτησή σας. Δεν ξέρω

ποια είναι αυτά τα προσωπικά βιώµατα που σας επιτρέπουν να
λέτε στη Βουλή ότι είναι κοµµατικοί οι λόγοι που επιλέγουµε τους
εκπαιδευτικούς. Αυτό είναι κάτι που δεν ξέρω. 

Λοιπόν, οι εκπαιδευτικοί στις οποίες αναφερθήκατε και για τις
οποίες µε ρωτάτε, απείχαν από τα καθήκοντα που σχετίζονται µε
τον ορισµό και την άσκηση των αρµοδιοτήτων που τους είχαν
ανατεθεί. Ο διευθυντής της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης έκανε
αυτό που ο νόµος τού επιτρέπει -να µην πω του επιβάλλει-, τις
παρέπεµψε στο πειθαρχικό συµβούλιο, αφού η παραποµπή, κατά
την κρίση του, κρίθηκε αναγκαία, γιατί αυτό το αναφερθέν πει-
θαρχικό παράπτωµα, δηλαδή ότι δεν άσκησαν τα καθήκοντά
τους, επισύρει ποινή ανώτερη από τη δικαιοδοσία του και άρα
τις παρέπεµψε στο πειθαρχικό συµβούλιο. 

Αυτές παρενέβησαν το υπαλληλικό καθήκον, όπως ορίζεται
από τον νόµο, το οποίο λέει συγκεκριµένα: «Ο υπάλληλος οφείλει
να υπακούει στις διαταγές των προϊσταµένων του. Όταν όµως
εκτελεί διαταγή, την οποία θεωρεί παράνοµη, πριν την εκτέλεση
οφείλει/δικαιούται να αναφέρει εγγράφως την αντίθετη γνώµη
του και να εκτελέσει τη διαταγή χωρίς υπαίτια καθυστέρηση. Η
διαταγή δεν αποκτά νοµιµότητα από το γεγονός ότι ο υπάλληλος
οφείλει να υπακούσει σε αυτή». Έχω την εντύπωση ότι µιλάµε
για εκπαιδευτικούς οι οποίες ήταν ενηµερωµένες ή µπορούσαν
να ρωτήσουν. Εσείς φαντάζοµαι ότι θα είσαστε πρόθυµος να
τους γνωστοποιήσετε τα δικαιώµατά τους. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αναφερόµαστε στην απεργία,
κυρία Υπουργέ. Αναφερόµαστε στο δικαίωµα στην απεργία.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Θέλω, λοιπόν, να σας πω για την απεργία αυτή στην οποία ανα-
φέρεστε και για την οποία λέτε ότι την κήρυξε παράνοµη ο κοµ-
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µατικός διευθυντής. Η απεργία για να είναι νόµιµη κηρύσσεται
από δευτεροβάθµιες ή τριτοβάθµιες οργανώσεις που αποφασί-
ζουν µετά από απόφαση της γενικής συνέλευσης. Η Γ’ ΕΛΜΕ
είναι πρωτοβάθµιο συνδικαλιστικό όργανο και δεν προκύπτει δι-
καιοδοσία για την κήρυξη απεργίας ή αποχής. 

Σε ό,τι αφορά το αίτηµά σας να ανακαλέσει ή να πάρει πίσω
το έγγραφο, δεν υπάρχει τέτοιο νοµικό περιθώριο. Θα εκδικαστεί
η υπόθεση αυτή και θα εκδοθεί το πόρισµα, το οποίο δεν ξέ-
ρουµε καθόλου αν είναι απαλλακτικό ή όχι. Το πρωτοβάθµιο πει-
θαρχικό συµβούλιο θα κρίνει. Και επειδή το λέτε πολλές φορές
στην ερώτησή σας, θα επαναλάβω ότι τα εργασιακά δικαιώµατα
των εκπαιδευτικών δεν παραβιάζονται. Τα καθήκοντα αυτά
ασκούνται εντός του εργασιακού τους ωραρίου. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 9.53’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 10 Μαρτίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων.  
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